ICC-01/11-01/11-158-AnxB 28-05-2012 1/24 FB PT

ANNEX B

PUBLIC

COMPILATION OF RELEVANT PROVISIONS FROM LIBYAN CRIMINAL PROCEDURE CODE 1953

Article (1)

Initiation and Proceedings of the Criminal Action

The Public Prosecution shall be exclusively competent to initiate and precede the criminal action, and may not be filed by any other entity except in the cases stipulated herein.

The legal action may only be dropped, suspended, and postponed in the cases stipulated herein.

. . . .

Article (57) Investigations Clerk

The examining magistrate shall be accompanied, in all measures, by a court clerk who shall counter-sign the minutes with the magistrate, and such minutes shall be kept with the orders and the remaining documents at the Court Clerk Office.

• • • •

Article (59) Confidentiality of Investigation Procedures and Results

The investigation procedures and their results shall be considered confidential. Investigators and public prosecution members, their assistants such as clerks and experts and any other persons related to investigation or who may attend same due to their position or profession may not divulge the investigations' procedures and results. Any person who violates this provision shall be punished in accordance with article 236 of the Penal Code.

• • • •

Chapter II Secondment of Experts Article (69) Secondment of Experts

For the purposes of establishment of the case, if it was necessary to appoint a doctor or any other expert, the examining magistrate shall attend during the work of the expert and observe him.

If the case may be evidenced without the attendance of the magistrate due to the necessity to perform preparatory work or repetitive experiments or for any other reason, the magistrate shall issue an order to indicate the types of investigations and what should be established.

In all cases, the expert may perform his duties without the attendance of the litigants.

...

Article (72) Consultant Experts

The accused may hire an expert and request to have access to the documents and any other exhibitions submitted to the expert designated by the magistrate, provided that such an act shall not result in delay in the case progress.

....

Chapter V Hearing Witnesses

Article (93)

Hearing Witness

Examining magistrate may hear the testimony of witnesses requested to be heard by the litigants unless he thinks hearing them useless.

He may hear the any necessary witnesses on the incidents that prove or may lead to proving the crime and its circumstances and its affiliation to the accused or to his innocence of it.

• • • •

Chapter VI Interrogation and Confrontation Article (105)

Identification and Informing of Accusation

If the accused appears for the first time for investigation, the investigator shall verify his identity, then inform him of the accusation pressed against him and write down his statements in the minutes.

Article (106) Lawyer Attendance

In any other case except Flagrante delicto, and in case of haste or fear of evidence loss, investigator my not interrogate any accused or confront him with other accused persons or witnesses except after summoning his lawyer to appear, if any, and the accused shall announce the name of his lawyer with a report in submitted to the clerk office or prison warden, his lawyer may handle such statement or announcement.

The lawyer may not speak unless permitted by the magistrate, and if not permitted this should be established in the minutes.

••••

Chapter VIII Imprisonment Order Article (115) Conditions of Remand

If it was discovered after the interrogation of the accused or in case of his escape that the evidences are sufficient and the incident was a felony or a misdemeanor punished by imprisonment for a period not exceeding three months, the examining magistrate may issue a remand order against the accused.

The accused may also be arrested in remand if he does not have a fixed place of residence known in Libya, and the crime was a misdemeanor punishable by imprisonment.

••••

Chapter XII Indictment Chamber Article (145) Composition of Indictment Cha

Composition of Indictment Chamber

The indictment chamber shall be composed in any court of first instance out of chief justice or judge of the court judges to delegate for such a purpose by the General Meeting.

• • • •

$Article\ (151)_{(2)}$ Authority of the Indictment Chamber

Upon review of the orders issued to referral thereto, the indictment chamber shall have the authorities of the examining magistrate, whether in relation to the investigation or the imprisonment order, its duration and the rules stipulating its extension, and may delegate a judge for investigation or the public prosecution, as the case may be.

2- Amended by Law No. 3 of 1371 published at the Issue of Cod of Legislation No. 2 of 2003.

....

Article (161) Appointment of Defense

Indictment shall automatically appoint an advocate for any accused of a felony referred to it by an order of the Criminal court if he did not elect an advocate to defend him.

If the advocate appointed by the Indictment Chamber has any excuses or inhibitors he is willing to be upheld to, he shall express them without delay. If same occurred after sending the case file to the President of the Court Appeal, and before opening the

session, he shall submit same to the President of the Court Appeal. If they occurred after opening the session, they shall be submitted to President of the Court Appeal, if he accepts such excuses, he may appoint another advocate.

• • • •

Article (175) Imprisonment Orders

Imprisonment order issued by public prosecution shall only be enforced for six days following the arrest of the accused, or surrender to the public prosecution if he was arrested before.

Arrest orders and imprisonment orders issued by public prosecution may not be executed after the elapse of six months of the date of their issuance, unless approved by the public prosecution for another period.

Article (176) Increase of Remand Period

If the public prosecution is willing to extend the remand, before the elapse of the six day term after the arrest of the accused or his referral, the documents shall be submitted to the magistrate competent to issue an order of what he deems appropriate after hearing the statements of the public prosecution and the accused.

The magistrate may extend the remand for a period or consecutive periods so as the total of the imprisonment may not exceed thirty days.

The public prosecution may appeal the order issued by the magistrate to release the accused, and such appeal shall be governed by the rules and provisions organizing the appeal of the examining magistrate's orders in accordance with articles 141 inclusive 143.

Article (177)

Investigation Not Completed after the Expiry of Remand Period₍₂₎

If the investigation is not completed after the expiry of the remand mentioned in the previous article, the public prosecution shall submit the documents to any of the circuits at the first instance court with an appeal body to issue an order of release of the accused after hearing the statements of the public prosecution and the accused, or may extend the remand period with another similar period or consecutive periods, each of which may not exceed thirty days and may not exceed in total ninety days.

However, the matter shall be presented to the public prosecutor or any delegate of him to request the said body to extend the remand period over the limit stipulated in the previous paragraph if the investigation conditions necessitates same.

1-2: as amended by law No. 3 of year 1371, published at the legislation Code No. 2 of 2003.

• • • •

Article (187)

Referral to the Indictment Chamber

If the Public Prosecution, after investigations, thinks that an infraction, misdemeanor, or a felony sufficiently proved against one or more persons, it shall submit the action to the court competent to review same by way of summoning the accused to appear. In case of felonies, this shall be made by way of summoning the accused to appear before the indictment chamber.

Article (187) bis (a) (2)

Public Prosecution shall conduct the investigation in the crimes stipulated in Part 1 of Volume (2) of the Penal Code as well as in the crimes related thereto, a member of the public prosecution with a degree not less than a deputy prosecutor of the first degree shall conduct the investigation and the criminal action.

The public prosecution, upon investigating the crime referred to and their referral to the trial, shall have all the powers invested in the public prosecution, examining magistrate and indictment chamber.

The investigation of such crimes shall not be limited by the limits set out in articles 40, 42, 43, 45, 66, 75, 76, 81, 84, & 106, and the provisions of the following articles shall not apply thereof: 58, 61, 68, 122, 123, 131, 133, 135, 136, 175 (first paragraph), 176, 177, 179.

- 1- Repealed by Law No. 18 of 1962, published in the Official Gazette Issue No. 8 of 1962.
- 2- Added by Law No. 87 of 1974 published in the Official Gazette No. 65 of 1974

• • • •

Article (187) bis (b) (1)

Imprisonment Order issued by the Public Prosecution in any of the crimes stipulated in article 187 bis (a) shall only enter into force for fifteen days following the arrest of the accused or surrendering him to the public prosecution of he was arrested before. However, the public prosecution may, after hearing the statements of the accused, issue an order of remand extension for another fifteen days. Nevertheless, if the public prosecution thinks to extend the remand for a period longer than this, it shall before the expiry of this period submit the documents to the competent criminal court or any of the court of appeal circuits concerned if the submittal took place in a time otherwise the session period of the criminal court to issue its order of what it deems appropriate after hearing the statements of the public prosecution and the accuses. The said court may extend the remand for successive terms each of them shall not exceed forty five days till the completion of the investigation. It may order the release of the accused with or without bail to be estimated in accordance with the provision of article 126. Afterwards, it may order same after referral of the case to it if the accused was put in custody, and may arrest him if he was released.

Article (187) bis (c) (2)

President of the Competent Court of Appeal shall appoint an advocate of the accused in any of the felonies stipulated in article 187 bis (a), in accordance with article 162.

2- Added by Law No. 87 of year 1974 published in the Official Gazette No. 65 of 1974.

• • • •

Chapter VI Review of the Case and Order of Procedures in the Session

Article (241) Public Hearings

The hearing shall be in public, and the court may, subject to the public order or to maintain morals, order to hear all or part of the action in secret hearing or to prevent certain categories of attendance.

• • • •

Article (244) Starting of Investigation in the Hearing

Investigation commences by calling on the litigants and witnesses. The accused shall be asked about his name, family name, age, profession, place of residence and place of birth. The accusation pressed against him in the referral order or the summons paper, as the case may be, shall be read aloud, then the public prosecution and civil prosecutor, if any, shall submit their requests.

Afterwards, the accused shall be asked if he confesses the act accused with, if he confessed the Court may suffice with his confession and sentence him without hearing the witnesses. Or else, the testimony of witnesses shall be heard and the public prosecution shall ask witnesses first, then the victim, the civil rights prosecutor, the accused and then the charge of the civil rights.

Public Prosecution, the victim, and civil rights prosecutor may interrogate the said witnesses once more to clarify the facts mentioned in their testimony.

. . . .

Article (247) Accused Interrogation

Accused may not be interrogated except by his consent.

During pleadings and discussion, if certain facts appeared for which he is willing to give explanations to establish the truth, the magistrate directs to same and permits him to give the required explanations.

If the accused refrained from answering, or if his statements in the hearing contradict his statement in the evidence collection report or investigation, the court may order to read aloud his first statements.

. . . .

Article (251)

Hearing Witnesses

Witnesses shall be called aloud by their names, and after responding they are held at the room allocated for them, and they only go out successively to give testimony before court. Any witness heard shall remain at the hearing hall till closing the pleadings unless the court permits him to go out. As the may be, a witness may be removed during hearing the testimony of another witness, and may permit confronting witnesses.

. . . .

Article (266) Clarifications about Experts Reports

The court may, on its own initiative, or upon the request of litigants, order serving the experts to give explanations at the hearing on the reports submitted by them in the initial investigation or before the court.

••••

Article (276) The Verdict

The sentence shall be issued in a public hearing, even if the action was reviewed in secret hearing, and should be established in the minutes of the hearing and signed by the chief justice and the clerk.

The court may order to take any necessary measure to prevent the accused of leaving the hearing hall before giving the verdict, or to ensure his attendance in the hearing for which the sentence is to be issued, even if it has to issue an order of remand if remand is permitted in this particular incident.

• • • •

Chapter XII Invalidity Aspects Article (304) Cause of Invalidity

Invalidity shall be the result of negligence of law provisions related to any substantial procedure.

Article (305) Invalidity due to Public Order Reason

If invalidity is due to negligence of any of the law provisions related to the formation of the court or its jurisdiction to issue the sentence in the action or its competence as to the type of crime referred to it, or to any other reason related to the public order, it may be confirmed in any case of the action, and the court shall order therewith even without request.

• • • •

Part II Appeal

Article (365) Appeal of Infractions and Misdemeanors

The judgments issued in criminal action by the first instance court in infractions and misdemeanors may be appealed:

- 1- by the accused if sentenced with any thing but the fine and expenses or with a fine exceeding five pounds.
- 2- By the public prosecution, if it requested the sentence otherwise the fine and expenses, or with a fine exceeding five pounds, but the court judged his innocence or a judgment otherwise its requests. With the exception of previous, appeal may not be filed by the accused or the public prosecution except due to a fault in the application of the law provisions of construction thereof.

• • • •

Part III Cassation Article (381)

Conditions of for judicial review

Public Prosecution and the convict as well as the responsible for civil rights and civil rights prosecutor, in regard to their rights only, may apply for judicial review before the court of cassation in the final judgments issued from the last degree court, in the following conditions:

- 1- If challenged judgment is based on a breach of law, or a fault in its application or construction;
- 2- If the judgment contained invalidity, or if the proceedings contained invalidity of the effect of the judgment.

The origin is to consider the procedures followed during the action, however, the concerned party may prove by all means that the procedures were neglected or violated if same were not mentioned in the minutes of the hearing nor in the judgment. If they were mentioned in either of them that they were followed, it may not be established that they were not followed except by way of appeal of fraud.

• • • •

Article (385) Deadline Appeal

Appeal shall be made by a report submitted at the court clerk officer who issued the judgment within sixty days of the date of in presence judgment, or issued in the objection, or from the date of judgment of considering the objection null and void. The report of appeal may be submitted at the prison officer within the said deadline.

Article (385) bis

Subject to the provisions of the previous article, if the judgment was in presence of the accused with a capital punishment, the case should be referred to the court of cassation within thirty days of the date thereof, and public prosecution shall submit a memorandum of its opinion on the case within the following fifteen days.

The court may appeal the judgment for the benefit of the accused if any of the conditions of the cassation stipulated in article 381 hereof was fulfilled.

. . . .

Article (393) Judgment

If the appeal or any of its causes was submitted after the deadline or if its causes were not acceptable due to relevance to subject matter, the court shall order of rejection the appeal.

If the appeal was accepted and was based on the first condition described in article 381, the court shall correct the fault and judge in accordance to law.

If it was based on the second condition of the said article, the court may appeal the judgment and return the action to the court which issued it to review the case and issue a new judgment with other judges, however it may be referred to another court if necessary.

If the appealed judgment was issued by the misdemeanor court appealing or by a criminal court in a misdemeanor or an infraction occurring during their hearings, the action shall be returned to the first instance originally competent court to review the action to consider same based on the regular rules.

••••

Article (400) Set Aside Death Sentence

If the judgment was capital punishment, the lawyer who defended the accused, hired or appointed, may take the challenge procedures by way of appealing the judgment if there is a reason for this, without prejudice to the right of the convict to file the appeal by himself or another lawyer.

. . . .

Article (429) Cassation

Challenge by way of cassation shall not result in stopping execution, unless the judgment was by capital punishment, or was issued under the jurisdiction in the case described in the last paragraph in article 382.

• • • •

Article (435) Execution Days

Capital punishment may not be executed in the holidays or feasts of the religion of the convict.

مادة - 1 - رفعها ومباشرتها

تختص النيابة العامة دون غيرها برفع الدعوى الجنائية ومباشرها، ولا ترفع من غيرها إلا في الأحوال المبينة في القانون.

ولا يجوز ترك الدعوى الجنائية، أو وقفها أو تعطيل سيرها إلا في الأحوال المبينة في القانون.

مادة - 57 - كاتب التحقيق

يستصحب قاضي التحقيق في جميع إجراءاته كاتباً من كتاب المحكمة يوقع معه المحاضر، وتحفظ هذه المحاضر مع الأوامر وباقي الأوراق في قلم كتاب المحكمة.

مادة -59 - سرية إجراءات

التحقيق ونتائجها

تعتبر إجراءات التحقيق ذاتما والنتائج التي تسفر عنها من الأسرار، ويجب على المحققين وأعضاء النيابة العامة ومساعديهم من كتاب وخبراء وغيرهم محسن يتسملون بالمتحقيق أو يحضرونه بسبب وظيفتهم أو مهنتهم عدم إفشائها، ومن يخالف ذلك منهم يعاقب طبقاً للمادة 236 من قانون العقوبات.

الفصل الثاني في ندب الخبير

مادة - 69 - ندب الخبراء

إذا استلزم إثبات الحالة الاستعانة بطبيب أو غيره من الخبراء، يجب على قاضي التحقيق الحضور وقت العمل وملاحظته.

وإذا اقتضى الأمر إثبات الحالة بدون حضور القاضي نظراً إلى ضرورة القيام ببعض أعمال تحضيرية أو تجارب متكررة أو لأي سبب آخر يجب على القاضي أن يصدر أمراً يبين فيه أنواع التحقيقات وما يراد إثبات حالته.

ويجوز في جميع الأحوال أن يؤدي الخبير مأموريته بغير حضور الخصوم.

مادة — 72 — الخبراء الاستشاريون

للمتهم أن يستعين بخبير استشاري ويطلب تمكينه من الاطلاع على الأوراق وسائر ما سبق تقديمه للخبير المعين من قبل القاضي، على ألا يترتب على ذلك تأخير السير في الدعوى.

الفصل الخامس في سماع الشهود

مادة — 93 — سماع الشهود

يسمع قاضي التحقيق شهادة الشهود الذين يطلب الخصوم سماعهم ما لم ير عدم الفائدة من سماعهم.

وله أن يسمع شهادة من يرى لزوم سماعه من الشهود عن الوقائع الستي تثبست أو تؤدى إلى ثبوت الجريمة وظروفها وإسنادها إلى المتهم أو براءته منها.

الفصل السادس

فى الاستجواب والمواجهة

مادة - 105 - إثبات الشخصية

والإعلام بالتهمة

عند حضور المتهم لأول مرة في التحقيق، يجب على المحقق أن يتثبت من شخصية ثم يحيطه علما بالتهمة المنسوبة إليه ويثبت أقواله في المحضر.

مادة — 106 — حضور المحامي

في غير حالة التلبس وحالة السرعة بسبب الخوف من ضياع الأدلة، لا يجلل للمحقق في الجنايات أن يستجوب المتهم أو يواجهه بغيره من المتهمين أو الشهود بعد دعوة محاميه للحضور إن وجد، وعلى المتهم أن يعلن اسم محاميه بتقرير يكتب

ولا يجوز للمحامي الكلام إلا إذا أذن له القاضي، وإذا لم يأذن له، وجب إثبات ذلك في المحضر.

الفصل الثامن في أمر الحبس

مادة - 115 - أحوال الأمر

بالحبس الاحتياطي

إذا تبين بعد استجواب المتهم أو في حالة هربه، أن الدلائل كافية وكانت الواقعة جناية أو جنحة معاقباً عليها بالحبس لمدة تزيد على ثلاثة أشهر جاز لقاضي التحقيق أن يصدر أمراً بحبس المتهم احتياطياً.

ويجوز دائماً حبس المتهم احتياطياً، إذا لم يكن له محل إقامة ثابت معروف في ليبيا وكانت الجريمة جنحة معاقباً عليها بالحبس

الفصل الثاني عشر في غرفة الاتهام

مادة - 145 - تشكيل غرفة الاتهام تشكل غرفة الاتمام في كل محكمة ابتدائية من رئيس المحكمة أو من قاض من قضاة المحكمة تندبه لذلك الجمعية العمومية.

2- معدلة بالقانون رقم 3 لسنة 1371 و.ر. المنشور بعدد مدونة التشريعات رقم 2 لسنة 2003 إفرنجي.

مادة — 151 — سلطة غرفة الاتهام (5) يكون لغرفة الاتهام عند النظر في الأوامر الصادرة بالإحالة إليها صلاحيات قاضي التحقيق سواء فيما يتعلق بالتحقيق والأمر بالحبس ومدته والقواعد المقررة لتمديده، ولها أن تندب قاضياً للتحقيق أو النيابة العامة حسب الأحوال.

مادة — 162 — تعيين الدفاع

تعين غرفة الاتمام من تلقاء نفسها مدافعاً لكل متهم بجناية صدر أمر بإحالت إلى محكمة الجنايات إذا لم يكن قد انتخب من يقوم بالدفاع عند.

مرإذا كان لدى المدافع المعين من قبل غرفة الاتمام أعذار أو موانع يريد التمسك بما يجب عليد إبداؤها بدون تأخير، فإذا طرأت عليه بعد إرسال ملف القضية إلى رئسيس محكمة الاستئناف وقبل فتح دور الانعتاد، وجب تقديمها إلى رئيس محكمة الاستئناف فإذا طرأت عليد بعد فتح دور الانعقاد يقدم إلى رئيس محكمة الجنايات، وإذا قبلت الأعذار، يعين مدافع آخر.

مادة — 175 – أوامر الحبس

الأمر بالحبس الصادر من النيابة العامة لا يكون نافذ المفعول إلا لمدة الستة الأيسا التالية للقبض على المتهم، أو تسليمه للنيابة العامة إذا كان مقبوضاً عليه من قبل. ولا يجوز تنفيذ أوامر الضبط والإحضار وأوامر الحبس الصادرة من النيابة العام بعد مضي ستة أشهر من تاريخ صدورها ما لم تعتمدها النيابة العامة لمدة أخرى

مادة - 176 - زيادة مدة الحبس الاحتياطي ال

إذا وأت النيابة العامة مد الحبس الاحتياطي وجب قبل انقضاء مدة الستة الأيام للقبض على المتهم أو إحالته أن تعرض الأوراق على القاضي الجزئي المختص ليصدر أمراً بما يراه بعد سماع أقوال العيابة العامة والمتهم.

وللقاضي مد الحبس الاحتياطي لمدة أو مدد متعاقبة بحيث لا يزيد مجمسوع مسدد الحبس على ثلاثين يوماً

وللنيابة العامة الحق في استئناف الأمر الصادر من القاضي بالإفراج عن المتسهم، وتسري على ذلك الاستئناف القواهد والأحكام المقررة لاسستئناف أوامسر قاضي التحقيق طبقاً للمواد من (141) إلى (143).

مائة - 177 - عدم انتهاء التحقيق

بعد انقضاء مدة الحبس (2)

إذا لم ينته التحقيق بعد انقضاء مدة الحبس الاحتياطي المذكور في المادة السابقة وجب على النيابة العامة عرض الأوراق على إحدى دوائر المحكمة الابتدائية بميئة استئنافية لتصدر أمراً بالإفراج عن المتهم بعد سماع أقوال النيابة العامة والمتهم أو بمد الحبس مدة أو مدداً متعاقبة لا تزيد كل منها على ثلاثين يوماً ولا تجاوز في مجموعها تسعين يوماً.

ومع ذلك يتعين عرض الأمر على النائب العام أو من يفوضه ليطلب من الهيئة المذكورة زيادة لمدد الحبس الاحتياطي عن الحد المقرر في الفقرة السسابقة إذا كانست ظروف التحقيق أو التصرف ثما يستوجب ذلك.

مادة - 187 - الإحالة لغرفة الاتهام

إذا رأت النيابة العامة بعد التحقيق أن مخالفة أو جنحة أو جناية ثابتة ثبوتاً كافياً على شخص أو أكثر ترفع الدعوى للمحكمة المختصة بنظرها بطريق تكليف المتهم بالحضور ويكون ذلك في الجنايات بطريق تكليف المتهم بالحضور أمام غرفة الاتمام.

مادة — 187 — مكرراً (أ) (²)

تباشر النيابة العامة التحقيق في الجرائم المنصوص عليها في الباب الأول من الكتاب النابي من قانون العقوبات وكذلك في الجرائم المرتبطة بما ويتولى مباشرة التحقيق والدعوى الجنائية أحد أعضاء النيابة العامة لا تقل درجته عن وكيل نيابة من الدرجة الأولى.

ويكون للنيابة العامة عند تحقيق الجرائم المشار إليها وإحالتها إلى المحاكمة كافة السلطات المخولة للنيابة العامة ولقاضي التحقيق ولغرفة الاتحام.

¹⁻ منغاة بالقانون رقم 18 لسنة 1962 م. المنشور بالجريدة الرسمية العدد 8 لسنة 1962م.

²⁻ مضافة بالقانون 87 لسنة 1974م. المنشور بعدد الجريدة الرسمية رقم 65 لسنة 1974م.

مادة — 187 — مكرراً (ب) الم

الأمر بالحبس الصادر من النيابة العامة في إحدى الجرائم المنصوص عليها في المسادة مكرراً (أ) لا يكون نافذ المفعول إلا لمدة الخمسة عشر يوماً التالية للقبض على المتهم أو تسليمه للنيابة العامة إذا كان مقبوضاً عليه من قبل ومع ذلك يجوز للنيابة العامة بعد سماع أقوال المتهم أن تصدر أمرا بمد الحبس مدة خمسة عشر يوماً أحسرى، على أنه إذا رأت النيابة العامة مد الحبس الاحتياطي زيادة على ذلك وجب عليها قبل انقضاء هذه المدة عرض الأوراق على محكمة الجنايات المختصة أو على إحدى دوائس محكمة الاستئناف المختصة إذا كان العرض في غير دور انعقاد محكمة الجنايات وذلك لتصدر أمرها بما تراه بعد سماع أقوال النيابة العامة والمتهم، وللمحكمة المذكورة مسد الحبس مدداً متعاقبة لا تزيد كل منها على خمسة وأربعين يوماً إلى أن ينتهي التحقيسق، ولما أن تأمر بالإفراج عن المتهم بغير كفالة أو بكفالة تقدرها وفقاً لحكم المادة (126). كما يكون لها ذلك بعد إحالة القضية إليها إن كان المتهم محبوساً، ولها أن تحب سه إن كان مفرجاً عنه.

مادة — 187 — مكرراً (ج)⁽²⁾

يعين رئيس محكمة الاستئناف المختصة مدافعاً عن المتسهم في إحسدى الجنايسات المنصوص عليها في المادة (162).

الفصل السادس في نظر الدعوى وترتيب الإجراءات في الجلسة

مادة - 241 - علنية الجلسات

يجب أن تكون الجلسة علنية، ويجوز للمحكمة مع ذلك مراعاة للنظام العام أو محافظة على الآداب، أن تأمر بسماع الدعوى كلها أو بعضها في جلسة سرية، أو تمنع فئات معينة من الحضور فيها.

مادة - 244 - بدء التحقيق في الجلسة

يبدأ التحقيق في الجلسة بالمناداة على الخصوم والشهود، ويسأل المتهم عن اسمه ولقب وسنه وصناعته ومحل إقامته ومولده، وتتلى التهمة الموجهة إليه بأمر الإحالة أو بورق التكليف بالحضور على حسب الأحوال، ثم تقدم النيابة والمدعي بالحقوق المدنية إن وجد طلباقما.

وبعد ذلك يسأل المتهم عما إذا كان معترفاً بارتكاب الفعل المسند إليه، فإن اعترف جاز للمحكمة الاكتفاء باعترافه والحكم عليه بغير سماع الشهود، وإلا فتسمع شهادة شهود الإثبات ويكون توجيه الأسئلة للشهود من النيابة العامة أولاً. ثم من المجني عليه، ثم من المدعى بالحقوق المدنية، ثم من المتهم ثم من المسئول عن الحقوق المدنية.

وللنيابة العامة وللمجني عليه وللمدعي بالحقوق المدنية أن يــستجوبوا الــشهود المذكورين مرة ثانية لا يضاح الوقائع التي أدوا الشهادة عنها في أجوبتهم.

مادة — 247 — استجواب المتهم

لا يجوز استجواب المتهم إلا إذا قبل ذلك.

وإذا ظهر أثناء المرافعة والمناقشة بعض وقائع يرى لزوم تقديم إيضاحات عنها من المتهم لظهور الحقيقة ، يلفته القاضي إليها ويرخص له بتقديم تلك الإيضاحات.

وإذا امتنع المتهم عن الإجابة، أو إذا كانت أقواله في الجلسة مخالفة لأقواله في محضر جمع الاستدلالات أو التحقيق، جاز للمحكمة أن تأمر بتلاوة أقواله الأولى.

مادة -251 - سماع الشهود

ينادي على الشهود بأسمائهم، وبعد الإجابة منهم يحجزون في الغرفة المخصصة لهم، يخرجون منها إلا بالتوالي لتأدية الشهادة أمام المحكمة، ومن تسمع شهادته منهم في قاعة الجلسة إلى حين إقفال باب المرافعة ما لم ترخص له المحكمة بالخروج عند الاقتضاء أن يبعد شاهد أثناء سماع شاهد آخر وتسوغ مواجهة السهود معضم ببعض.

مادة - 266 - إيضاحات عن تقارير الخبراء

للمحكمة من تلقاء نفسها أو بناء على طلب الخصوم، أن تأمر باعلان الخبراء ليقدموا إيضاحات بالجلسة عن التقارير المقدمة منهم في التحقيق الابتدائي أو أمام الحكمة.

✓ مادة — 276 — النطق بالحكم

يصدر الحكم في جلسة علنية ولو كانت الدعوى نظرت في جلسة سرية، ويجب إثباته في محضر الجلسة، ويوقع عليه رئيس المحكمة والكاتب.

وللمحكمة أن تأمر باتخاذ الوسائل اللازمة لمنع المتهم من مغادرة قاعة الجلسسة قبل النطق بالحكم أو لضمان حضوره في الجلسة التي يؤجل لها الحكم، ولو كان ذلك بإصدار أمر بحبسه إذا كانت الواقعة مما يجوز فيه الحبس الاحتياطي.

الفصل الثاني عشر في أوجه البطلان

مادة — 304 — سبب البطلان على عدم مراعاة أحكام القانون المتعلقة بأي إجراء جوهري.

مادة - 305 - البطلان لسبب

متعلق بالنظام العام

إذا كان البطلان راجعا لعدم مراعاة أحكام القانون المتعلقة بتــشكيل المحكمــة أو بولايتها بالحكم في الدعوى أو باختصاصها من حيث نوع الجريمة المعروضة عليهــا أو بغير ذلك مما هو متعلق بالنظام العام، جاز التمسك به في أية حالة كانت عليها الدعوى وتقضي به المحكمة ولو بغير طلب.

الباب الثاني في الاستئناف

مادة - 365 - استئناف المخالفات والجنح عادة - 365 - استئناف المخالفات والجنح على المخالفات المحكمة الجزئيسة في المخالفات وفي الجنح.

1- من المتهم إذا حكم عليه بغير الغرامة والمصاريف، أو بغرامة تزيد علسى شمسسة حسفات.

2- من النيابة العامة إذا طلبت الحكم بغير الغرامة والمصاريف، أو بغرامة تزيد على خسة خسة جنيهات وحكم ببراءة المتهم أو لم يحكم بما طلبته، وفيما عسدا الأحسوال السابقة لا يجوز رفع الاستئناف من المتهم أو النيابة العامة إلا بسسبب خطساً في تطبيق نصوص القانون أو في تأويلها.

الباب الثالث

في النقض

مادة — 381 — أحوال الطعن بالنقض

لكل من النيابة العامة والمحكوم عليه وكذا المستول عن الحقوق المدنية والمدعي بحسا فيما يختص بحقوقهم فقط الطعن أمام محكمة النقض في الأحكام النهائية الصادرة مسن آخر درجة، وذلك في الأحوال الآتية:-

1- إذا كان الحكم المطعون فيه مبنياً على مخالفة للقانون، أو على خطأ في تطبيقه أو في تأويله.

2- إذا وقع في الحكم بطلان، أو إذا وقع في الإجراءات بطلان أثر في الحكم. والأصل اعتبار أن الإجراءات قد روعيت أثناء الدعوى، ومع هذا فلصاحب الشأن أن يثبت بكافة الطرق أن تلك الإجراءات أهملت أو خولفت، وذلك إذا لم تكسن

مذكورة في محضر الجلسة ولا في الحكم فإذا ذكر في أحدهما ألها اتبعت، فسلا يجوز إثبات عدم إتباعها إلا بطريق الطعن بالتزوير.

مادة — 385 — ميعاد الطعن (1)

يحصل الطعن بتقرير في قلم كتاب المحكمة التي أصدرت الحكم في ظرف ستين يوماً من تاريخ الحكم الحضوري، أو الصادر في المعارضة، أو من تاريخ الحكم باعتبارها كأن لم تكن.

ويجوز أن يكون التقرير بالطعن لدى ضابط السجن في الميعاد المذكور.

مادة — 385 — مكرر

مع مراعاة أحكام المادة السابقة إذا كان الحكم صادراً حضورياً بعقوبة الإعدام وجب عرض القضية على محكمة النقض في مدى ثلاثين يوماً من تاريخ الحكم وتقدم النيابة العامة مذكرة برأيها في القضية خلال الخمسة عشر يوماً التالية.

ويكون للمحكمة أن تنقض الحكم لمصلحة المتهم إذا توافرت حالة من حالات الطعن بالنقض المنصوص عليها في المادة 381 من هذا القانون.

^{1 -} معدلة بالقانون رقم 3 لسنة 1371و.ر. المنشور بعدد مدونة التشريعات رقم 2 لسنة 2003 إفرنجي.

^{2 -} مضافة بالقانون رقم 18 لسنة 1962 المشور بعدد الجريدة الرسمية رقم 8 لسنة 1962.

مادة - 393 - الحكم

إذا قدم الطعن أو أسبابه بعد الميعاد أو كانت الأسباب غير مقبولة لتعلقها بالموضوع تحكم المحكمة بعدم قبول الطعن.

وإذا كان الطعن مقبولاً وكان مبنياً على الحالة الأولى المبينة بالمادة 381، تــصحح الحكمة الخطأ وتحكم بمقتضى القانون.

وإذا كان مبنياً على الحالة الثانية في المادة المذكورة، تنقض المحكمة الحكم وتعيد الدعوى إلى المحكمة التي أصدرته لتحكم فيها من جديد مشكلة من قضاة آخرين، ومع ذلك يجوز عند الاقتضاء إحالتها إلى محكمة أخرى.

وإذا كان الحكم المنقوض صادراً من محكمة الجنح المستأنفة أو من محكمة جنايات في جنحة أو مخالفة وقعت في جلستها، تعاد الدعوى إلى المحكمة الجزئية المختصة أصلاً بنظر الدعوى لتنظرها حسب الأصول المعتادة.

مادة - 400 - نقض الحكم بالإعدام

إذا كان الحكم صادراً بعقوبة الإعدام، فعلى المحامي الذي قام بالدفاع عن المسهم، موكلاً كان أو معيناً، أن يقوم بإجراءات الطعن بطريق النقض في الحكم إذا كان لذلك وجه، وهذا بغير إخلال بما للمحكوم عليه من الحق في رفع الطعن بنفسه أو بواسطة محام آخر.

مادة - 429 - النقض

لا يترتب على الطعن بطريق النقض ايقاف التنفيذ إلا إذا كـان الحكـم صـادراً بالإعدام أو كان صادراً بالاختصاص في الحالة المبينة بالفقرة الأخيرة من المادة (382).

مادة — 435 — أيام التنفيذ لا يجوز تنفيذ عقوبة الإعدام في أيام الأعياد الرسمية أو الأعياد الخاصية بديانة المحكوم عليه.